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DIANA DUMBRAVĂ: 

"Despre tineri se scrie putin si partial" 
' ' ' ' 

O Ar f i  bi nevenită ,  l a  
începutu l  conversaţiei  
noastre, o succintă evocare 
a primelor tale întâlniri cu 
teatrul .. . 

• Conştiinţa mea de virtual 
om de teatru s-a trezit cu ani în urmă, într-o banală şcoală 
populară de artă ... Primul meu profesor, Ion Ghelu Destelnica, a 
descoperit şi a trezit în m ine  actoru l .  Sunt abso lventă a 
promoţiei 1 994. Mi-am dorit - şi am avut norocul - să fiu la clasa 
unui pedagog extraordinar, profesorul Ion Cojar, căruia, de ce să 
nu recu nosc?, ceea ce sunt acum i se datorează în bună 
măsură. 

O Anii  de studenţie ţi-au oferit !jansa unor roluri 
importante? 

• PrimE-le spectacole în care am jucat au fost Caligula, în 
regia lu i  Gavrii Pinte, la Sala Atelier a TNB (rolul Caesonia) şi 
producţiile de anul IV - Casa Bernardei Alba de Garcia Lorca 
(rolul Maria Josefa), Azilul de noapte de Maxim Gorki (rolul 

Nastia), amândouă în regia lui Ion Cojar, şi Visul unei nopţi de 
vară de Shakespeare (rolul Titania), în regia lui Vasile Nedelcu. 
La examenele de regie ale colegilor mei am jucat mai multe roluri 
de forţă: Martha din Cui i-e frică de Virginia Woolf?, Arkadina 

din Pescăru!jul şi Zoe din Scrisoarea pierdută. 
O Ţi-ai format, într-un  fel ,  încă d in  studenţie, un  

adevărat "capital de  roluri", cum ar  fi spus Eminescu. Ce 
s-a întâmplat după absolvire? 

• O primă experienţă foarte interesantă a fost participarea la 
workshop-ul  condus de Andrei Şerban, în 1 994,  la Arad .  
Antrenamentele pe care le-am făcut acolo, douăsprezece ore pe 
zi, mi-au format un mod de a gândi specific actorului ,  un mod de 
a lucra, de a trata cu responsabil itate orice întâmplare artistică. 
La întoarcere, am dat concurs la Teatrul Dramatic din Ploieşti, 
unde am şi fost angajată. După cinci luni ,  am aflat de un concurs 
pentru 'Oiul Serafima Vladimirovna din Fuga de Bulgakov, la 
Teatrul de Comedie, eveniment care mi-a schimbat destinul .  Am 
aj u n s  angaj ata teat ru l u i ,  u n d e  am şi de butat ca actor 
profesionist. După Fuga a urmat Melodie varşoviană de 
Leonid Zorin, în regia lui Virgil Tănase. 

O S-ar spune că tot acest drum parcurs nu a fost doar 
un rezultat al hazardului .. . 

• N-a venit nimeni să mă roage să intru în vreun teatru. 
M-a� . 

preze�tat la fiecare concurs de care am avut şt ire,  
pregat1ndu-ma foarte serios de fiecare dată, chiar dacă zvonurile 
despre � �v�rse "aranjamente" nu-mi lăsau nici 0 speranţă. 
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u 1  om de teatru sau cărui fapt din viaţa ta art1st1ca 1 se datorează, totuşi, reu!jita de până acum? • N-a 
_
fost un Sln�ur fapt, ci mai multe. N-a fost un singur om, CI mal mulţi. Dar Intr-adevăr determinantă a fost întâi . 

cu do c-t- 1 "  
n1rea 

amn� a a lna Buzoianu. Actul de naştere, de botez în teatrul ro�anesc mi 1-a semnat Cătălina Buzoianu. Clipa în care a decis sa se oprească la mine pentru Serafima Vladimirovna este momentul naşterii mele fericite în teatru. 
O Ca actriţă a Teatrului "Bulandra", ai sentimentul că aparţ�l, intr-adevăr, unei familii spirituale? 

. • In toamna lu i 1 995 m-am transferat la Teatrul Bulandra" 
; ur�a concursului pe care 1-a patronat domnul Liviu C iulci ' nmu spectacol a fost Şase persona·e în : 
autor, ior al doilea Copilul în r 

J căutarea unu• 
regia Cătă l in e i B �zoianu 

9 opat de Sam Shepard , tot în 
Bu landra" · · 

· Am descoperit Spir itul  Teatru lu i  
H ŞI 1 n cerc să mă t · debutat de două ori MFii întâi 

con ammez de e l .  Practic,  am 
. 1 

· · pe scena Teatrului de Comed· · 

apoi a e l .  Spun a':lla pentru ă f 'e ŞI 
c 1ecare teatru arc nti l u l  său,  

valorile sale. Trecerea de la un teatru la altul nu- i  niciodată un 
simplu transfer profesional, ca la o fabrică de maşini de cusut. 
Este, de fiecare dată, un alt debut, o altă naştere a ta ca actor, 
uneori chiar o d ific i lă adaptare la o lume artistică cu regul i  
neaşteptate. Teatrul  "Bulandra" este, pentru mine,  templu l  
actorului care se visează preot. 

O Spectacolul Şase personaje . . .  se joacă la sala de la 
Grădina Icoanei. Această scenă ţi se pare un spaţiu 
generos pentru actor? 

• În acest moment, este scena mea preferată. Toate 
examenele pe care le-am susţinut la A.T. F. erau spectacole 
concepute într-o legătură intimă cu publicul, aşa că scena de tip 
elisabetan de la Grădina Icoanei n-a constituit un handicap; 
d i m potrivă.  O relaţie de in t im itate cu spectatoru l îşi are 
avantajele şi dezavantajele ei. Este un schimb de energii diferit 
de acela care se petrece în "cutia italiană". E o scenă de ca�e 
trebuie să te apropii proaspăt, sincer, nemanierizat, fără trucuri. 
Un actor tânăr n-are decât de câştigat. Dar, sigur, e şi foarte 
dificil. 

O Având în vedere experienţa celor - deja - trei 
spectacole regizate de Cătălina Buzoianu, în care ai avut 
partituri atât de diferite, ne poţi spune cum decurge, în 
timpul repetiţiilor, colaborarea cu ea? 

• A lucra cu un mare regizor înseamnă nu numai a afla 
despre tine lucruri noi, ci şi a avea revelaţia lucrurilor bune şi 
foarte bune d i n  t ine .  Îndoie l i l e  nu  se sfârşesc n ic iodată,  
ind iferent de entuziasmul  spectatoru lu i ,  a l  cronicaru lu i ,  a l  
colegilor. Însă a munci cu un regizor cum e Cătăl ina Buzoianu, 
pentru un actor cu experienţă. subţire, înseamnă a descoperi la 
ce sunt bune aceste îndoieli. Şi, ca să fiu cât mai aproape de 
adevărul meu, a construi împreună cu regizorul, când creezi cu 
sentimentul vocaţiei şi al încrederii aproape mistice în teatru, 
înseamnă a trăi. Am descoperit, alături de Cătălina Buzoianu şi 
de actorii de la .,Bulandra", fericirea de a lucra în echipă, de a 
face parte din ceva important şi solid - un spectacol bun. Într-un 
spectacol puternic, micile scăpări sau slăbiciuni se topesc, se 
estompează, iar valoarea din care faci parte îşi pune pecetea şi 
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O Fuga reprezintă primul tău succes. Cum ai colaborat 

cu trupa Teatrului de Comedie, cu �tefan Iordache, un 
maestru al scenei? 

. • E un spectacol pe care-I iubesc nu doar pentru că este 
pnmul meu

-
spectacol important, ci şi pentru că are o forţă 

:x�aordmara.
_ 
A fost una dintre cele mai frumoase experienţe i lntaln�n actonceşti din viaţa mea. Ştefan Iordache � 

est · t 
, pe scena, 

e un pne en generos şi cald. Nu e un maestru numai prin 
plusul de experienţă şi de valoare; e ceva mai mult - un model un om ca�e 

_
ş�ie câ�d ţi-e greu, când ai nevoie de o vorbă bună 

ŞI de o mana Intinsa. Totul, lângă el, se face mai uşor te simti în Siguranţă. Fuga_ a fost, de altfel, primul meu spec;acol d�pă absolvire ŞI m i -a dat încredere tocmai pr in încrederea i slncentatea unei echipe, echipa Teatrului de Comedie. Cân� �e
ţ
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utezl, nimic nu e mai important ca solidaritatea colegilor In e eger:a lor. Pe scena aceasta am simţit pentru prima data
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cum e cand oa · ·  d" · -

. menu In JUrul tau vor să reuşeşti şi tu alături de 
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e ����r c� m-a� simţit răsfăţată şi iubită. Mi-a fost ':la uc,ez alatun de Vlad i m i r  Gă"t V . 

Popescu, Florin Anton la . 0 . ' an ,  alent 1n  
8 .  

, nna em1an George lvaşcu M"h · ISericanu şi ceilalţi colegi minunaţi d� la Comedie .: 
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mulţumesc pentru tot. . carora e 
O fn Şase perso11aje dai viaH · 

Fata vitre gă C u m  j . .  . r- unul personaj complex: 
· · a 1  creat? Cât a fo t . 

regizorului �i cât aportul tău? 
s s u g e s t i a  



• După Serafima Vladimirovna, un personaj de o fragilitate şi 
o graţie vizibile, a urmat un rol mai dificil, un personaj de forţă, 
care-şi ascunde sensibilitatea rănită sub un scut de agresivitate. 
Îmi vine greu să spun cât îi aparţine Cătălinei Buzoianu şi cât îmi 
aparţine mie. Nici o clipă nu poţi fi singur în construirea unui rol. 
De aceea, nici nu ştiu dacă e important cine şi cât a creat. Fata 
vitregă a fost un rol de căutări, în care, împreună cu regizorul ,  
am încercat să încheg o f i i nţă contradictorie, deopotrivă 
feminină şi aspră, tânără şi bătrână. Nu mi-a fost uşor, nici nu 
mi-a fost la îndemână, aşa cum, cred, nici un rol nu mi se va 
părea vreodată simplu. Pentru mine, până acum, toate rolurile au 
însemnat muncă şi iar muncă. Dar astea sunt lucruri pe care, 
desigur, le ştiţi. 

O Ce "faţă nevăzută" a personajului din Copilul îngropat 
ai dorit să arăţi pe scenă, ca rod a l  propri i lor tale 
căutări? 

• Shel ly d i n  Copilul  îngropat are vocaţia adevăru l u i .  
Aveam d e  ales între o Shelly răzbătând spre adevăr c u  o anume 
forţă agresivă şi o Shelly descoperind adevărul cu căldură, cu o 
încăpăţânare ezitantă, extrem de omenească. Am preferat 
varianta din urmă, lăsându-i personajului o anume slăbiciune 
feminină, o nehotărîre adolescentină. Dar această nesiguranţă 
nu i-a micşorat voinţa uriaşă de adevăr. l-am adăugat eroinei o 
dragoste profundă pentru oameni, în pofida unei atitudini de . . .  
detect iv .  Sub g l ume şi hohote de râs asc unde o căld u ră 
omenească extraordinară. Faptul că vine dintr-un timp normal 
într-un timp dereglat, faptul că poate înfrunta deschis o lege a 
minciunii mi-o apropie foarte mult. Sinceritatea spontană, bruscă 
uneori, îmi face personajul extrem de apropiat. Am sentimentul 
că, în acest spectacol, sunt îngerul purtător de adevăr, sunt 
conştiinţa celorlalţi, ceea ce ei ascund, înfricoşaţi şi neputincioşi. 
Îmi place acest personaj tipic american, loial cu ceilalţi, franc cu 
sine, independent şi energic. 

O Crezi că frumuseţea fizică e importantă pe scenă? 
• Examenul  de d i p lomă l -am dat cu Maria J osefa, u n  

personaj grotesc, d e  8 0  d e  ani. Nu pot să uit succesul p e  care 
l-am avut cu acest rol de compoziţie. Mai ales că am luptat 
împotriva propriilor mele date. Asta spune destul despre ceea ce 
cred în legătură cu importanţa frumuseţii . . .  Un aspect fizic plăcut 
poate fi o capcană când cel care-I posedă "cade" în narcisism. 
Am jucat câteva roluri de "frumoase" şi nimeni nu m-a băgat în 
seamă. Dar când am jucat o "babă", am luat un premiu  de 
popularitate la Sibiu. 

O Ce personaje shakespeariene te-ar ispiti mai mult -
diafanele Ofelia, Julieta, sau eroinele energice? 

• Pentru m ine ,  J u l ieta a deven i t  deja u n  rol aproape 
inaccesibil . E un rol îngropat. Câteodată e bine să şti i  să accepţi 
asta. Rosalinda şi Viola se travestesc şi mi-ar plăcea să le joc. 
Iar dacă ar fi vorba de un travesti "total", v-aţi gândit vreodată la 
Hamlet? Eu, da. • 

O Cite,ti revistele de teatru? Crezi că tinerilor actori 
li se acordă îndeajuns de multă atenţie în paginile lor? 

• Citesc aproape tot ce se scrie despre teatru, pentru că 
este un fel de diagnostic permanent, buletinul stării de sănătate 
a scenei. Despre tineri se scrie atunci când ei există. Nu merge 
nimeni să-i caute acolo unde se formează. Când ne-am trezit cu 
diploma în mână, nu ştiam încotro s-o luăm, cine suntem şi dacă 
vrea cineva ceva de la noi.  Ne rămânea un singur lucru: să 
aşteptăm, să sperăm. PoAtA că situaţia s-a mai schimbat. Şi 
totuşi, când tinerii îşi impun existenţa, toţi descoperă că ei 
există. Dar, chiar şi atunci, tot puţin şi parţial se scrie despre ei. 

Am senzaţia că în teatru e ca la armată - gradele se dau mai 
ales după vechime şi mai puţin d upă valoare. Şi, o spun cu 
tristeţe, criticul de teatru pare din ce în ce mai puţin pasionat să 
descopere el însuşi talentele noi . 

O Crezi că există, într-adevăr, un spirit al generaţiei 
tale, o dorinţă de înnoire pe care aţi vrut să o aduceţi în 
teatrul românesc? 

• Nu există generaţie care să nu creadă, să nu dorească, să 
nu spere că va schimba totu l ,  că va înnoi. Dar actoria e o 
profesie în care noţiunea de generaţie se traduce foarte rar 
printr-o experienţă de grup, colectivă. Noi nu suntem o generaţie 
compactă, nu intrăm pe porţile teatrelor în detaşament. Dar deja 
existăm, pentru că tot ce se face astăzi în teatru se face şi prin 
noi. Dacă vom reuşi, e o chestiune de şansă, de talent, de efort. 
De fapt, nu ştiu încă ce fel de generaţie sunt. 

O În ce spaţiu al teoriilor despre arta actorului  ai 
putea încadra propriul tău mod de a exista pe scenă? 

• Parafrazându-1 pe Cehov, cred că actorul adevărat joacă 
fără să se gândească la nici un fel de formă, joacă pentru că 
jocul, şi nu joaca, se revarsă liber din sufletul lui .  

O Ai simţit vreodată că partenerul tău de scenă ia 
acest joc pe cont propriu, încercând să se arate numai 
pe sine publicului? Cum ai depă,it momentul? 

• Cred că asta li se întâmplă actorilor cu anumite complexe 
şi atunci spectacolul are de suferit. Eu îmi văd de credinţa mea, 
n-am timp să mă abat de la l inia stabilită împreună cu regizorul. 
Sigur că doreşti să arăţi ce poţi, dar există o măsură a coerenţei 
şi unităţii spectacolului pe care n-ai voie s-o depăşeşti .  Teatrul 
este o artă colectivă, servită de individualităţi. 

O în ultimii ani, după revoluţie, s-a vorbit mult desp;e 
o criză a publicului. Fiind pe scenă aproape seară de 
seară, simţi o "însănăto,ire"? 

• Nu publ icu l  a fost bolnav, ci l u mea. Mă bucur că ne 
însănătoşim cu toţii şi că sălile sunt pline. Iar când sălile sunt 
pl ine,  între n o i ,  actori i ,  şi publ ic se petrece ceva minunat, 
misterios, Imposibil de definit. 

----------- ANDREEA COTORCEANU 
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